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 تعداد زندانیان چک بلامحل
 از ۲۵۰۰ نفر به ۱۱۳ نفر کاهش یافت 

با اجرای قانون جدید چک توسط بانک مرکزی و شبکه بانکی و اطلاع رسانی 
انجام شده، تعداد زندانیان با جرم چک بلامحل از ۲ هزار و ۴۸۸ نفر در سال 

۹۶ به ۱۱۳ نفر در ۶ماهه ۱۴۰۱ کاهش یافت. 
تعداد زندانیان با جرم چک بلامحل در سال ۱۳۹۶ برابر دو هزار و ۴۸۸ نفر بود که این تعداد طی 
سال های بعد از آن با روند نزولی مواجه بوده و در سال ۱۳۹۷ به یک هزار و ۷۲۰ نفر رسیده است.
همچنین این آمار در سال ۱۳۹۸ برابر ۹۵۰ نفر و سال گذشته که اولین سال اجرای قانون جدید 
چک است به ۴۲۷ نفر کاهش پیدا کرده است. آمار زندانیان چک بلامحل طی شش ماهه سال 
جاری نیز ۱۱۳ نفر می باشد.قانون جدید چک با در نظر گرفتن اقدامات پیشگیرانه برای جلوگیری 
از صدور چک بلامحل مسیر مناسبی را برای احقاق حقوق ذی نفعان چک در نظر گرفته به 
طوری که بر اساس آن صاحبان حساب و امضاکنندگان چک برگشتی از بسیاری از خدمات 
بانکی محروم می شوند. صادرکنندگان چک برگشتی امکان افتتاح هرگونه حساب و صدور کارت 
بانکی جدید ندارند، موجودی تمامی حساب ها و کارت های بانکی آنها به اندازه مبلغ کسری چک 
مسدود می شود، هیچ گونه تسهیلات بانکی، ضمانت نامه و اعتبار اسنادی ارزی یا ریالی به آنها 
پرداخت نمی شود و پس از برگشت خوردن اولین چک نیز امکان ثبت چک جدید در سامانه 
صیاد ندارند.بر همین اساس و با توجه به سخت گیری قانون در خصوص صدور چک بلامحل 
و اجرایی شدن مفاد آن توسط بانک مرکزی و شبکه بانکی، شاهد کاهش قابل ملاحظه در آمار 
زندانیان با جرم چک بلامحل هستیم در حالی که پیش از اجرای این قانون بیشترین آمار زندانیان 
جرایم غیرعمد به زندانیان مرتبط با موضوع چک اختصاص داشت.همچنین تعداد چک های 
برگشتی جدید در مقایسه با چک های قدیم تفاوت معناداری دارد به طوری که بر اساس آخرین 
آمار منتشرشده طی مردادماه سال جاری ۱۲.۸ درصد چک های طرح قدیم برگشت شدند در 

حالی که تنها ۷.۹ درصد چک های طرح جدید برگشت شده است.

 اعمال سلیقه  شخصی
 در انجام عملیات وارسی پروازی 

رئیس سازمان هواپیمایی کشوری گفت: در عملیات وارسی پروازی )فلای 
چک( مشکلاتی ناشی از اعمال سلیقه شــخصی وجود داشت، اما با ورود 

سازمان به این موضوع، مشکلات برطرف شده است.
کاپیتان محمد محمدی بخش گفت: بر اساس اصلاحیه آیین نامه ای که بهمن ماه سال گذشته 
انجام شد، صلاحیت اداره هواپیمای وارسی پرواز )فلای چک( به شرکت فرودگاه ها و ناوبری 
هوایی ایران واگذار شده، اما مجوز پرواز، تاییدیه و همچنین نظارت بر عملیات هوانوردی برعهده 
سازمان هواپیمایی کشوری است. وی در پاسخ به این سوال که بر اساس شنیده ها، برخی اعمال 
سلیقه های شخصی مانع از فعالیت هواپیمای فلای چک می شود، از جمله جلوگیری از آموزش 
هر شش ماه یک بار خلبان فلای چک و همچنین گاهی جلوگیری از رصد فرودگاه ها توسط 
هواپیمای وارسی پرواز )فلای چک( می شوند گفت: این فرایند خالی از اشکال نبود، اما با ورود 
سازمان هواپیمایی کشوری، تذکر داده شده و مشکلات موجود نیز رفع شده است و نمی شود 
گفت یک ســازمانی که کار می کند بدون اشکال است چراکه گاهی نواقص و اعمال سلیقه 
شخصی وجود دارد. محمدی بخش یادآور شد: امروز برای عملیات وارسی پرواز )فلای چک( 
باند ۲۹ چپ فرودگاه مهر آباد در محل حضور داشتم و هفته آینده این باند رسما افتتاح خواهد شد.

 کاهش ۴۰ درصدی واردات گندم 
با افزایش چشمگیر تولید داخل

مدیرعامل شرکت بازرگانی دولتی ایران با اعلام اینکه امسال ۷ میلیون و ۲۰۰ هزار 
تن گندم از محل تولید داخل تامین شد، گفت: با توجه به خرید محصول داخلی به 
منظور تأمین نیاز کشور، تاکنون سه میلیون و ۸۰۰ هزار تن گندم وارد شده که بیش 

از ۴۰ درصد کاهش یافته است. 
از شــرکت بازرگانی دولتی ایران، »سید سعید راد« با بیان اینکه به این ترتیب، واردات این محصول 
نسبت به سال گذشته بیش از ۴۰ درصد کاهش یافته است افزود: نیاز سالانه کشور به گندم برای تولید 
نان و مصارف صنف و صنعت، مجموعاً حدود ۱۱ میلیون تن است.مدیرعامل شرکت بازرگانی دولتی 
ایران اظهار داشت: سال گذشته ۴ و نیم میلیون تن گندم از محل تولید داخلی، خریداری و ۶ میلیون 
و ۴۰۰ هزار تن نیز وارد شده بود.وی با اشاره به اینکه برای تأمین نیاز داخلی و حفظ ذخایر استراتژیک، 
بخشــی از گندم موردنیاز کشــور از محل واردات تأمین می شود، تصریح کرد: این محصول از طریق 
کشتی های بزرگ وارد بنادر کشور شده و نسبت به تخلیه، بارگیری و ارسال آن ها به کانون های مصرف 
و مراکز ذخیره سازی گندم در سراسر کشور اقدام می شود.راد با بیان اینکه از ابتدای فصل برداشت تاکنون، 
۷ میلیون و ۲۰۰ هزار تن گندم توسط دولت به صورت تضمینی خریداری شده است، تصریح کرد: ارزش 
کل گندم های خریداری شده توسط دولت، ۸۳ هزار میلیارد تومان است که تمامی وجوه آن به کشاورزان 
عزیز پرداخت شده است. معاون وزیر جهاد کشاورزی با اعلام اینکه سال گذشته، کل خرید تضمینی 
گندم، ۴ و نیم میلیون تن بود، خاطرنشان کرد: امسال میزان خرید تضمینی گندم نسبت به سال قبل، از 
افزایشی حدود ۲ میلیون و ۷۰۰ هزار تن برخوردار است که نشان دهنده رشد حدود ۶۰ درصدی خرید این 

محصول نسبت به سال گذشته است. 

کاهش حداقل ۲۰ درصدی فروش لوازم آشپزخانه 
عضو اتحادیه لوازم خانگی فلزی و آشــپزخانه گفت: اغتشاشــات اخیر حداقل 
۲۰ درصد میزان فروش لوازم آشپزخانه را کاهش داده که امیدواریم هر چه سریع تر 
آرامش در بازار و جامعه حکم فرما شود تا فروشندگان و تولیدکنندگان بتوانند در این 

فضا به فعالیت خود ادامه دهند. 
فریدون نصیری، عضو اتحادیه لوازم خانگی فلزی و آشپزخانه در خصوص وضعیت بازار لوازم آشپزخانه 
در کشــور گفت: با توجه به شرایط فعلی تولیدکنندگان و فروشندگان لوازم آشپزخانه دچار مشکلات 
عدیده ای هستند و شرایط بازار به هیچ وجه مناسب نیست.وی افزود: در حال حاضر بازار با رکود روبروست 
و از طرف دیگر تنش ها و اغتشاشــات اخیر جامعه نیز مزید بر علت شده و بسیاری از اصناف را دچار 
مشکلات عدیده ای کرده است که تولیدکنندگان و فروشندگان لوازم آشپزخانه نیز بی نصیب نمانده اند.

عضو اتحادیه لوازم خانگی فلزی و آشپزخانه در ادامه یادآور شد: هر ساله از مهرماه به بعد و با توجه به 
افزایش آمار ازدواج، خانواده ها برای تهیه جهیزیه روی به خرید لوازم آشپزخانه می آوردند این در حالی است 
که با توجه به ناامنی ایجادشده در سطح جامعه به علت اغتشاشات، اوضاع امسال فرق کرده است. نصیری 
تصریح کرد: با انبوهی از چک های برگشتی تولیدکنندگان و فروشندگان لوازم آشپزخانه روبرو هستیم که 
اغتشاشات اخیر سبب کسادی شدید بازار آنها شده، کسانی که می دانیم کلاهبردار نیستند و صرفاً فروشنده 
هستند به طوری که این امر در استان های کردستان و سیستان و بلوچستان به مراتب بیشتر از دیگر 
استان های کشور است.وی با اشاره به کاهش قدرت خرید مردم نیز اظهار کرد: در سالیان اخیر قدرت 
خرید مردم برای تهیه جهیزیه و لوازم آشپزخانه کاهش یافته، از طرف دیگر می توان گفت که اغتشاشات 
اخیر حداقل ۲۰ درصد میزان فروش لوازم آشپزخانه را کاهش داده که امیدواریم هر چه سریع تر آرامش در 

بازار و جامعه حکم فرما شود تا فروشندگان و تولیدکنندگان بتوانند در این فضا به فعالیت خود ادامه دهند.
عضو اتحادیه لوازم خانگی فلزی و آشپزخانه در پایان با بیان این که بخشی از تولیدات این صنف به 
کشورهای همسایه از جمله عراق و افغانستان صادر می شود، خاطرنشان کرد: اگر وضعیت فعلی به همین 
منوال ادامه داشته باشد طبیعتاً همه اصناف از جمله اتحادیه لوازم خانگی فلزی و آشپزخانه زیان بیشتری 

خواهند کرد و شرایط خوبی برای آنها نمی توان متصور بود.

اخبار کوتاه 

مدیرکل خزانه کشــور اعلام کرد؛ سازمان برنامه 
و بودجــه و وزارت اقتصاد ماهانه حدود ۱۰۰هزار 
میلیارد تومان مدیریت هزینه انجام می دهند که 

به معنای کسری بودجه نیست.
محسن برزوزاده مدیرکل خزانه کشــور درباره حساب واحد 
خزانه و اتصال دستگاه های مختلف دولتی به خزانه داری کل 
کشور گفت در شرایط مطلوب حساب واحد خزانه که باید در 
هر کشوری وجود داشته باشد، باید تمام حساب های درآمدی 
)دریافت ها( دولت، بلافاصله و بدون درنگ، مستقیماً به حساب 
خزانه داری کل کشــور واریز شود. به طور مثال وقتی سازمان 
ثبت احوال قصد دارد خدمتــی را ارائه کند، باید این اطمینان 
وجود داشته باشد که فارغ از شیوه پرداخت، هزینه این خدمت 

به حساب بانک مرکزی نزد خزانه داری کل کشور واریز شود.
در مورد دیگر وقتی عوارض جاده ای پرداخت می شــود این 
اطمینان وجود ندارد که این مبلغ به صورت مستقیم به خزانه 
برســد، به عبارت دیگر شاید بتوان گفت که مسیر دیگری را 
طی می کند. نقاط درآمدی زیادی در بخش عمومی داریم که 
برخی از آن ها در بودجه پیش بینی شده است، اما برخی از این 

منابع دستورالعمل ها و آئین نامه های خاص وصول درآمد دارند.
طبق بخشنامه سوئیچ خزانه، به همه دستگاه ها و مؤسسات 
دولتی اعلام کردیم که روش وصول درآمدها باید براســاس 
این بخشنامه باشد. در بخشنامه سوئیچ خزانه بر انتقال آنی و 
بلادرنگ درآمدها آن هم از طریق سیستم بانک مرکزی تاکید 
شــده است. با توجه به الزام قانونی که در بند »الف« تبصره ۷ 
قانــون بودجه و بند »و« تبصره ۱۹ قانون بودجه، باید این کار 

انجام شود.
۳۵۶ شرکت دولتی وجود دارد که بجز ۵۰ شرکت دولتی که 
در پیوســت شماره ۳ قانون بودجه ذکر شده اند و آن ها نیز باید 
حساب های خود را در خزانه داری کل مستقر می کردند، سایر 
دستگاه های دولتی به خزانه متصل شده اند. در خصوص این ۵۰ 
شرکت به سازمان حسابرسی نامه زده ایم چرا که این سازمان 

متولی حسابرسی این شرکت ها است.
پیگیری موارد عدم رعایت قوانیــن و مقررات از جمله عدم 
انتقال حساب ها به خزانه به عهده سازمان حسابرسی است و 
در انتظار اعلام نتیجه آن ها هستیم. البته این موضوع را به دیوان 
محاسبات و دادستان کل کشور نیز اعلام کردیم و این دستگاه ها 

نیز در حال پیگیری هستند. در گزارش تفریغ ۴ ماهه بودجه که 
دیوان محاسبات کشور تهیه کرده است نیز این موضوع به عنوان 
موارد تخلف ذکر شده است. امیدوار هستیم ۵۰ شرکت باقی مانده 

نیز به سایر شرکت ها که از قانون تمکین کردند، بپیوندند.
بیشتر شرکت هایی که باقی مانده اند از جمله شرکت های مهم 
نیستند، اما لیست آن ها در پیوست بودجه قرار دارند. از این جهت 
می توان به آن ها اهمیت داد که ممکن است شرکت های در حال 
واگذاری و بورسی باشند که در طول سالجاری خصوصی شده 
است و سازمان برنامه و بودجه بایستی از سرنوشت این شرکت ها 
به مراجع نظارتی و خزانه گزارش دهد که بتوان تکالیف قانونی 

مورد نظر را پیگیری نمود.
سیستم مدیریت یکپارچه مالی دولت پازلی است که از مدیریت 
بودجه شروع می شود و در نهایت به گزارشگری ختم می شود. در 
بین این فرآیند حساب واحد خزانه نیز وجود دارد. وقتی دستگاهی 
به سازمان برنامه و بودجه مراجعه می کند تا بودجه خود را دریافت 
کند، سازمان برنامه می تواند این الزام را برای آن ها ایجاد کند تا 

حساب خود را نزد خزانه داری کل کشور باز کند.
اگر سازمان برنامه و بودجه، بودجه را اختصاص دهد و فعالیت 
آن ها دستگاه در مسیر دیگری انجام شود، طبیعتاً نمی توانیم آن 

را کنترل کنیم. این موضوع را به مراجع نظارتی اعلام کردیم.
برزوزاده در ادامه افزود در برخی دستگاه ها نیز شاهد قوانین و 
مقررات خاص هستیم، مانند دانشگاه های سراسر کشور شامل 
دانشگاه های علوم پزشکی و غیرپزشکی. دانشگاه ها ماده یک 
احکام دائمی دارند که براساس این ماده مشکل داشتند که آیا ما 

باید حساب های دریافتی خود را نزد خزانه بیاوریم یا خیر.
در این رابطه تفاســیر مختلفی وجود داشت. به عبارت دیگر 
کمیســیون اصل ۹۰، معاونت حقوقی رئیس جمهور و دیوان 
محاســبات کشور هر کدام یک تفســیر متفاوت داشتند. آن 
چیــزی که به عنوان خاتمه این موضوع رخ داد، این بود که با 
برگزار جلسات متعددی که با دیوان محاسبات کشور برگزار شد، 
سازوکار اجرایی حساب های بانکی دانشگاه های سراسر کشور 

تنظیم شد.

براین اساس تصمیم گرفته شد که دانشگاه های سراسر کشور 
حساب های دریافت خود را به صورت یکطرفه به خزانه داری 
کل کشور بیاورند، اما حساب های پرداخت خود را مطابق ماده 
یک قانون احکام دائمی اجرا کنند. در گزارش چهار ماهه دیوان 
محاسبات این تخلفات دانشگاه ها ذکر شده است، اما با ساز و 
کاری که ابلاغ خواهد شــد، مشکل دانشگاه ها نیز به نوعی 

تصمیم گیری خواهد شد.
در نتیجه می توان گفت که حساب واحد خزانه تا پایان مهر 
ماه ۱۰۰ درصد پیاده سازی شده است. البته این به معنای اجرای 
حساب واحد خزانه به شکل مطلوب نیست، بلکه به این معنا 
است که در اقلیم ایران و با توجه به قوانین موجود، حساب واحد 
خزانه را پیاده سازی کردیم و امیدوار هستیم بتوانیم از منابع آن در 

اهداف بودجه ای استفاده کنیم.
مدیرکل خزانه کشور درباره وضعیت کسری بودجه دولت گفت: 
اعتقاد ما این اســت که کسری بودجه به آن معنایی که درآمد 
کمتر از هزینه باشد نداریم چرا که مکانیزم تخصیص اعتبار وجود 

دارد. تخصیص اعتبار به معنا مدیریت هزینه و بودجه است. در 
حال حاضر شــش ماه از سال گذشته و هیچگونه کسری در 

پرداخت هزینه های ضروری وجود نداشته است.
این کــه دولت اعتبارات مورد نیاز خود را مدیریت می کند، به 
معنای کسری بودجه نیست. در همه دولت ها باید سند مالی 
دولت پوشش داده شود. در حال حاضر نمی توان گفت که میزان 
واقعی درآمدهای دولت چقدر است، اما می توان گفت که سازمان 
برنامه و بودجه و وزارت اقتصاد ماهانه حدود ۱۰۰ هزار میلیارد 
تومان حقوق و مزایای کارکنان دولت و بازپرداخت اسناد مالی و 
اوراق بهادار انجام می دهد که به معنای کسری بودجه نیست؛ و 
دولت مطابق سند مدیریت مالی اقداماتی جهت کنترل هزینه ها 

انجام داده است.
تأمین نقدینگی برای جبران هزینه ها از مکانیسم ها مختلفی 
انجام می شود. یکی از این موارد درآمد مالیاتی، فروش نفت و 
فروش اوراق در سیستم مکانیزه بانک های دولتی است. در تمام 
دولت ها این کار انجام می شــود و مشکلی نیز ایجاد نمی کند. 
کسری بودجه به این معنا است که دولت به مجلس اعلام کند 

که به دلیل کسری بودجه متمم یا الحاقیه ارائه خواهد کرد.
در ادبیات مالی که استفاده می کنیم کسری بودجه ای رخ نداده 
است. ممکن است در مقطعی هزینه های اجناب ناپذیر از درآمدها 
بالاتر برود که به معنای کسری و بدهی خواهد بود، اما در حال 
حاضر بدهی ایجاد نشده است. به طور مثال اگر شما درآمد شما 
تا پایان ســال ۱۰۰ هزار تومان باشد دیگر امکان خرید خودرو 
نخواهید داشت و خودرو نیز جزو هزینه های ضروری شما نیست. 
اما اگر هزینه های اجتناب ناپذیر شما به ۱۱۰ هزار تومان برسد، 
آن وقت بدهی ایجاد خواهد شد. دولت بدهی ایجاد نکرده است 
و براساس درآمدهای خود هزینه می کند. شاید نتوانیم هزینه های 
بیشتری را انجام دهیم، اما همچنان به معنای کسری بودجه 
نیست. شرایط خرانه نیز خوب است و دولت می تواند از منابعی 

که با استقرار حساب واحد خزانه به وجود آمده، استفاده کند.
برزوزاده تاکید کرد: دولت در پایان هر ماه باید حقوق پرداخت 
کند این امر در مبنای حسابداری تعهدی به منزله شناسایی هزینه 
به محض تحمل است. درامدها هم در فرض تعهدی در زمان 
تحقق درآمد شناسایی می شود لذا در این فرض یا مبنای تعهدی 
هیچگاه کسری بودجه رخ نمی دهد. کسری که از آن صحبت 

می کنیم به معنای کسری نقدینگی است.

مدیرکل خزانه کشور :

ماهانه ۱۰۰ هزار میلیارد تومان مدیریت هزینه انجام می شود

اینفوگراف

میزان افزایش حقوق کارمندان و بازنشستگان کشوری و لشکری که 
روز گذشته در کمیسیون برنامه و بودجه مورد بررسی قرار گرفت، در 
نهایت بالاتر از مبلغ پیشنهادی دولت تصویب شد و دولت نیز در این 
زمینه انعطاف نشان داد که بر این اساس قرار است حقوق کارمندان 
حدود ۳۰۰ هزار تومان و حقوق بازنشستگان حدود ۷۵۰ هزار تومان 

بیشتر از مبلغ پیشنهادی دولت افزایش یابد.
لایحه متناسب سازی حقوق کارمندان و بازنشستگان کشوری و لشکری در فرآیند 
بررسی و ارزیابی در نشست ها و جلسات مجلس با تغییراتی همراه شد و کلیات آن به 
تصویب رسید. این تغییرات دقیقا در زمینه ای اتفاق افتاد که پیش از آن رئیس سازمان 

برنامه و بودجه کشور تغییر نکردن آن را درخواست کرده بود.
چرا که مسعود میرکاظمی در جلسه علنی مجلس درباره لایحه متناسب سازی حقوق 
کارکنان دولت و بازنشستگان لشگری و کشوری گفت: »از نمایندگان خواهش می کنیم 
تحت هیچ عنوانی سقف پیش بینی شده از سوی دولت را افزایش ندهند. این مبلغ در 
اختیار مجلس است و هر طور که می خواهند در خصوص آن تصمیم گیری کنند و 
نباید سقف دولت افزایش یابد، اما بر اساس آنچه نوشته شده بین ۲۰ تا ۳۰ هزار میلیارد 
تومان سقف بالا رفته است که انتظار داریم این باز گردد و اصلاحات انجام شده در آن 

صورت گیرد”.
حتی حمیدرضا حاجی بابایی- رئیس کمیسیون برنامه و بودجه - نیز درباره کلیات این 
لایحه اینگونه توضیح داد که ۹۰۰ هزار تومان به بازنشستگان و یک میلیون تومان به 
کارمندان شاغل اضافه کردیم، پیش بینی دولت در منابع تا به امروز به ما اعلام شد، ما 
نیز چهار روز از هشت صبح تا ۱۰ شب جلسه تشکیل دادیم و در خصوص اعداد و ارقام 
صحبت کردیم تا نه مشکلی برای دولت ایجاد شود و هم بتوانیم وضعیت بازنشستگان 

و کارمندان را ساماندهی کنیم.

اما با وجود این اظهارات، به نظر می رسد تصمیمات درباره جزئیات و میزان افزایش 
حقوق تغییر کرده است، چرا که پس از مصوبه روز گذشته کمیسیون برنامه و بودجه 
مجلس، مهرداد گودرزوند چگینی، نایب رئیس کمیسیون برنامه و بودجه مجلس شورای 
اسلامی، شب گذشته در گفت وگو با ایسنا، اعلام کرد که افزایش حقوق کارکنان دولت 
و بازنشستگان لشکری و کشوری به جای شهریور، از اول مهرماه اجرا می شود؛ بنابراین 
۵ درصد به منابع پیش بینی شــده دولت برای اجرای این لایحه اضافه شده که این 
منابع به پایه حقوق کارکنان دولت و بازنشستگان کشوری و لشکری اضافه خواهد شد.
به گفته وی، حقوق بازنشستگان لشگری و کشوری به جای ۹۰۰ هزار تومان، حدود 
یک میلیون و ۴۰۰ هزار تومان تا یک میلیون و ۶۰۰ هزار تومان افزایش پیدا می کند. 
همچنین به میزان حقوق کارکنان دولت حدود یک میلیون و ۳۰۰ هزار تومان تا یک 
میلیون و ۳۵۰ هزار تومان اضافه می شود که این مبلغ بدون محاسبه حق اولاد و حق 

عائله مندی است.
در این وضعیت ســقف در نظر گرفته شده برای اجرای این لایحه از حدود ۸۰ هزار 
میلیارد تومان پیش بینی شده هم فراتر خواهد رفت که البته هنوز منابع آن به صورت 
واضح شرح داده نشده است؛ اما به نظر می رسد که میرکاظمی به نمایندگی از دولت 
این تغییرات را پذیرفته است، چرا که در حاشیه نشست امروز کمیسیون برنامه و بودجه 
درباره این تغییرات اعمال شده، گفت: دولت لایحه ای را برای ترمیم حقوق کارکنان و 
بازنشستگان در ماه های باقیمانده سال ارائه کرد که مجلس شورای اسلامی تغییراتی 
در متن لایحه ایجاد کرد. امروز در صحن تصویب شد که لایحه برای بررسی بیشتر به 
کمیسیون برنامه و بودجه برگردد تا با مشارکت دولت نهایی شود.به گفته رئیس سازمان 
برنامه و بودجه، این افزایش حقوق شامل کارمندان دولت و بازنشستگان لشکری و 
کشوری خواهد شد که جزئیات این لایحه در نشست امروز کمیسیون بررسی و درباره 
موارد اختلافی توافق شد. تلاش شد که سقف بودجه رعایت شود، هرچند امروز مقداری 
از سقف بیشتر شد، اما دولت انعطاف نشان داد تا این موضوع حل شود و بتوانیم لایحه 
مذکور در صحن مجلس، )سه شنبه( مطرح شود.میرکاظمی درباره میزان افزایش حقوق 
نیز گفت: حقوق شاغلان یک میلیون تومان و حقوق بازنشستگان نیز ۹۰۰ هزار تومان 
افزایش می یابد. برای عائله مندی ۲۰۰ هزار تومان و برای هر فرزند ۱۰۰ هزار تومان 
به حقوق اضافه خواهد شد. البته موضوعی هم مطرح شد که به بازنشستگان درصد 

بیشتری پرداخت شود که جمع بندی شد و اگر در صحن رای بیاورد، انجام می شود.
با توجه به اینکه بین مجلس و دولت بر سر بالا بردن سقف منابع پیش بینی شده برای 
افزایش حقوق کارمندان و بازنشستگان توافقاتی صورت گرفته، باید دید منابع لازم و 
البته پایدار برای این تصمیم از کجا تامین خواهد شد که امید می رود طبق وعده داده 

شده، این منابع به گونه ای تامین شود که بدون خلق پول و استقراض باشد.

 جزئیات جدید افزایش حقوق
 کارمندان و بازنشستگان

مرکز پژوهش های مجلس شــورای اســلامی در 
گزارشــی از رشــد ۶.۲ درصدی شــاخص تولید 
شرکت های صنعتی بورســی در شهریور ماه امسال 

نسبت به ماه مشابه سال قبل خبر داد.
بر اســاس گزارش دفتر مطالعات اقتصادی مرکز پژوهش های 
مجلس شورای اسلامی با عنوان »پایش بخش حقیقی اقتصاد ایران 
در شهریورماه ۱۴۰۱ بخش صنعت و معدن« :این شاخص نسبت 

به مرداد ماه امسال نیز با افزایش ۱۵ درصدی مواجه شده است.
شــاخص تولید، فــروش و قیمت صنایع بورســی از مطالعات 
ماهیانه ۳۰۲ شرکت بورسی استخراج می شود و با توجه به اینکه 
این شــاخص با شاخص تولید صنعتی بانک مرکزی و مرکز آمار 
هم حرکتی مناسبی دارد، با دقت زیادی می تواند تحولات بخش 

صنعت و معدن کشور را به صورت ماهیانه رصد کند.
در ادامه این گزارش آمده اســت: شهریورماه ۱۴۰۱ نسبت به ماه 
مشابه سال قبل، ۱۲ رشته فعالیت افزایش در شاخص تولید و سه 

رشته فعالیت کاهش در شاخص تولید داشته اند.
رشته فعالیت های »خودرو و قطعات«، »محصولات فلزی بجز 
ماشــین آلات و تجهیزات« و »فلزات پایه« بیشــترین سهم را 
در افزایش شــاخص تولید نسبت به ماه مشابه سال قبل و رشته 
فعالیت های »شــیمیایی )بجز دارو(«، »ســیمان« و »غذایی و 
آشامیدنی بجز قند و شکر« بیشترین سهم را در کاهش شاخص 

تولید داشته اند.
همچنین در شــهریور ۱۴۰۱ نسبت به ماه قبل، از بین ۱۵ رشته 
فعالیت صنعتی بورسی رشــته فعالیت های »خودرو و قطعات«، 
»غذایی و آشــامیدنی بجز قند و شکر« و »فلزات پایه« بیشترین 
سهم را در افزایش شاخص تولید و رشته فعالیت های »شیمیایی 
)بجز دارو(« و »محصولات فلزی بجز ماشین آلات و تجهیزات« 

بیشترین سهم را در کاهش شاخص تولید داشته اند.
شاخص تولید شرکت های معدنی بورسی هم نسبت به ماه مشابه 
سال قبل با افزایش ۴۰.۴ درصدی و نسبت به ماه قبل با افزایش 

۵۱.۴ درصدی مواجه شده است.
بر اســاس این گزارش  در این ماه ، شاخص فروش شرکت های 
صنعتی بورســی نسبت به ماه مشابه ســال قبل با افزایش ۱۶.۶ 

درصدی و نسبت به ماه قبل با افزایش ۲۱.۳ درصدی مواجه شده 
است.

در این ماه نسبت به ماه مشابه سال قبل ۱۰ رشته فعالیت افزایش 
در شــاخص فروش و ۵ رشته فعالیت کاهش در شاخص فروش 
داشته اند. رشته فعالیت های »ماشین آلات و تجهیزات«، »تجهیزات 
برقی«، »خودرو و قطعات« و »کاشی و سرامیک« بیشترین سهم 
را در افزایش شاخص فروش نسبت به ماه مشابه سال قبل و رشته 
فعالیت های »دارو«، »لاستیک و پلاستیک«، »چوب و کاغذ« و 

»سیمان« بیشترین سهم را در کاهش شاخص فروش داشته اند.
همچنین در این ماه نسبت به ماه قبل، بیشترین سهم در افزایش 
شــاخص فروش متعلق به رشــته فعالیت های »ماشین آلات و 
تجهیزات«، »تجهیزات برقی«، »خودرو و قطعات« و »غذایی و 
آشامیدنی بجز قند و شکر« و بیشترین سهم در کاهش شاخص 
فروش متعلق به رشته فعالیت های »کاشی و سرامیک« و »چوب 

و کاغذ« بوده است.
شاخص فروش شرکت های معدنی بورسی هم نسبت به ماه مشابه 
سال قبل با افزایش ۵۸.۶ درصدی و نسبت به ماه قبل با افزایش 
۵۰.۲ درصدی مواجه شده اســت. در شهریورماه ۱۴۰۱ شاخص 
قیمت ماهیانه فعالیت های صنعتی بورسی ۳.۱ درصد کاهش یافت 
و رشد نقطه به نقطه شاخص به ۴۰.۲ درصد رسید. شایان ذکر است 
میانگین سالیانه شاخص قیمت ۵۴.۱ درصد افزایش یافته است، 
رشته فعالیت های »دارو« و »سایر کانی غیرفلزی« بالاترین نرخ 

رشد ماهیانه را در شاخص قیمت داشته اند.

 رشد 6/2درصدی شاخص تولید
 شرکت های صنعتی بورسی

رئیس اتحادیه چاپخانه داران تهران با بیان اینکه با 
توجه به توانمندی هــای ایران در این حوزه، باید بازار 
منطقه در دســت تولیدکنندگان ایرانی باشد، اما الان 
ترکیه بازارهای منطقه را گرفته، گفت که صنعت چاپ 
بین صنعت و فرهنگ مانــده، اگر چاپ زیرمجموعه 
وزارت صنعت باشــد می تواند تســهیلات بیشتری 

دریافت کند. 
احمد ابوالحسنی در نشســت خبری از برگزاری بیست و نهمین 
نمایشگاه بین المللی چاپ، بسته بندی و ماشین آلات وابسته خبر 
داد و گفت: این نمایشگاه از ۲۹ مهر تا ۲ آبان هر روز ساعت ۸ صبح 
تا ۱۵ ظهر برگزار خواهد شد. در این دوره از نمایشگاه ۳۰۸ شرکت 
داخلی و ۱۸ شرکت خارجی از چین، آلمان، ترکیه و ایتالیا حضور دارند.

وی با بیان اینکه در صنعت چاپ بیش از ۹۰ درصد ماشین آلات و 
۷۰ درصد مواد اولیه وارداتی است، تصریح کرد: بخاطر تحریم ها خرید 
ماشین آلات نو دشوار است و حتی اگر نقدی بخریم، قیمت تجهیزات 

۲۰ درصد گران تر از رقبایی مثل ترکیه تمام می شود.
ابوالحسنی با بیان اینکه صنعت چاپ، صنعت پیشران است، اظهار 

کرد: هیچ صادرات و کالایی بدون چاپ هویت ندارد؛ به همین دلیل 
حتی در زمان کرونا نمایشگاه چاپ برگزار شد. با توجه به توانمندی های 
ایران در این حوزه، باید بازار منطقه در دســت تولیدکنندگان ایرانی 
باشــد، اما الان ترکیه بازارهای منطقه را گرفته است. در این راستا 
تولیدکنندگان به حمایت به جای دخالت و مشوق صادراتی مشابه 
ترکیه نیاز دارند. احمد ابوالحسنی رئیس اتحادیه چاپخانه داران تهران 
با بیان اینکه کوچک ترین ماشــین چاپ یک میلیون یورو فروخته 
می شــود، تصریح کرد: با توجه به سود بالای وام های بانکی، خرید 
ماشین دشوار اســت و فعالان این صنعت می توانند این پول را به 

ساختمان ســازی و سایر مشاغل سودده ببرند. وی در ادامه با بیان 
اینکه متولی صنعت چاپ وزارت ارشاد است، تصریح کرد: زمانی که 
اتحادیه چاپخانه داران به وزارت ارشاد واگذار شد، بالغ بر ۹۵ درصد کار 
اتحادیه نشر بود، اما الآن پنج درصد هم نیست. درخواست فعالان این 
صنعت این است که حداقل بخش های صنعتی اتحادیه به وزارت 
صمت واگذار شود.به گفته رئیس اتحادیه چاپخانه داران تهران، در 
حال حاضر در صنایع دارویی به اروپا هم صادرات انجام می شــود، 
اما به دلیل هنر ایران در این صنعت است و باید ماشین آلات به روز 
شود. در بخش لیبل هم پیشرفت کردیم و نیازی به کشورهای دیگر 
نداریم.وی با بیان اینکه امارات هم در حال رشد در این صنعت است 
و زنگ خطری برای بازار  ایران است، تصریح کرد: از جمله مشکلات 
صنعت چاپ در ایران تامین سرمایه در گردش است. همچنین صنعت 
چاپ بین صنعت و فرهنگ مانده است. این در حالی است که اگر 
چاپ زیرمجموعه وزارت صنعت باشد می تواند تا ۱۰۰ میلیارد تومان 
تسهیلات تبصره ۱۸ و تا ۵۰ میلیارد تومان تسهیلات برای سرمایه 
در گردش دریافت کند، اما رقم این تســهیلات در حال حاضر که 

زیرمجموعه ارشاد است، به ترتیب پنج و ۱۰ میلیارد تومان است.

دو راهی صنعت و فرهنگ برای چاپ 
رئیس اتحادیه چاپخانه داران تهران عنوان کرد:

 تخریب صنعت لبنیات 
برای ضربه زدن به تولید کشور است

سخنگوی انجمن لبنی اتهامات وارده به شرکت های لبنی در فضای مجازی را تکذیب کرد و گفت: 
مشخص نیست چه کسانی خبرسازی می کنند و دست به تخریب صنعت لبنیات می زنند، اما به 

طور قطع این موضع صحت ندارد.
»محمدرضا بنی طبا« در واکنش به اتهامات وارده به چند شــرکت لبنی در فضای مجازی افزود: در واقع امکان 

جابه جایی نیروی انسانی با ماشین های یخچال دار حمل بستنی از لحاظ فنی وجود ندارد.
وی با تاکید بر اینکه تخریب صنعت لبنیات برای ضربه زدن به تولید و اقتصادی کشــور است، افزود: کارخانجات 
لبنی بنگاه های اقتصادی هستند که همیشه در کنار مردم بوده و با دولت های مختلف کار کرده اند و سرمایه اصلی این 

شرکت ها مصرف کنندگانشان هستند؛ بنابراین این شرکت ها اهل مداخله در هیچ جریانی نیستند.
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